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سه شــنبه سه شــنبه 22 آبان  آبان 14021402- شماره - شماره 89208920سه شــنبه سه شــنبه 22 آبان  آبان 14021402- شماره - شماره 89208920
آمادگی مراکز معاینه فنی برای ارائه خدمات خودرویی

شادی مالکی، مدیرعامل ستاد معاینه فنی خودروهای تهران: مراکز معاینه فنی تحت تملک شهرداری تهران 
دارای فضا و موقعیت بســیار مناســبی برای راه انــدازی خدمات خودرویی بوده و این ســتاد جهــت اجرای آن 

نیازمند مشارکت بخش خصوصی توانمند و دارای تخصص در این زمینه است.

توقیف؛ نتیجه تخلف موتورسیکلت ها
سرهنگ سید ابوالفضل موسوی پور، رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی تهران بزرگ: تخلفاتی نظیر عبور از پیاده رو، 
عبور خلاف جهت، عبور از خط ویژه، نداشتن کلاه ایمنی، حمل بار یا سرنشین نامتعارف، عبور از چراغ قرمز و تخلفات 
پلاک اعم از نداشتن پلاک یا مخدوش بودن آن جزو مواردی است که می تواند منجر به توقیف موتورسیکلت شود.

افزایش 60درصدی در ظرفیت مترو
سیدمجتبی شفیعی، مدیرعامل شرکت کنترل ترافیک:  یادم هست یکی از مسئولان در ابتدای دوره مدیریت 
شهری جدید گفت اگر  شهرداری فقط بتواند قرارداد خرید  ۶۳۰واگن را عملیاتی کند برای این دوره کافی است. 
حالا قرارداد برای ۷۹1واگن عملیاتی شد؛ این یعنی بیش از ۶۰درصد ظرفیت  متروی تهران افزایش یافته است. 

منشور حقوق مسافران اتوبوس
مهدی علیزاده، مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران: نخستین منشور حقوق مسافران اتوبوس تنظیم و  ابلاغ 
شده است که  مهم ترین آن دریافت خدمات مطلوب بدون توجه به ملیت، زبان، نژاد، موقعیت اجتماعی، اقتصادی 

و فرهنگی، در محیطی سالم، بهداشتی و ایمن و داشتن سفری ایمن با رعایت مقررات و سرعت مناسب است.

گزارش کار امروزگزارش کار امروز

منطقه 

شبکه آب های سطحی در بزرگراه شهید بابایی را ساماندهی کردیم 1
و پیگیری های لازم را انجام دادم.

سیدمهدی صباغ

منطقه 

در همایــش رهایی یافتــگان از اعتیــاد در مرکــز آموزش هــای شــهید 9
حیدری)خانــه مشــق( شــرکت کردیــم. همچنیــن در جلســه شــورای 
معاونان، نحوه خدمت رسانی هرچه بهتر به شهروندان را بررسی کردیم.

محمدرحیم مرتضوی

منطقه 

ضمن شــرکت در جلســه کمیســیون ماده ۵ با شــهروندان منطقه 5
ملاقات کردم و سپس به موضوع بررسی ملک ناایمن نگین رضا با 

تعدادی از هیأت مدیره پرداختم.

احسان شریفی

منطقه 

طبق روال هر هفته ملاقات مردمی به منظور رسیدگی بدون واسطه 12
به مشکلات داشتم.

وحید رضا انارکی محمدی

منطقه 

در بیستمین جلسه ملاقات عمومی با شهروندان حضور داشتم و 18
حدود 2۷نفر مشکلات خود در حوزه شــهری را ازجمله شهرسازی 

مطرح کردند و دستور پیگیری دادم.

محمد جواد خسروی

منطقه 

در مراسم افتتاح رسمی مرکز معاینه فنی سیار در چهارراه ضرابخانه با 3
همراهی مدیرعامل ستاد مرکزی معاینه فنی تهران، جمعی از معتمدان 

محلات، خانواده معظم شهدا و مدیران منطقه شرکت کردم.

حمید جوانی

منطقه 

با توجه به درخواست شهروندان، عملیات نصب موانع در پیاده روی 11
خیابان مولوی حدفاصل خیابــان حضرت ولیعصر)عــج( تا میدان 

رازی برای جلوگیری از ورود موتورسیکلت به پیاده رو اجرا کردیم.

سید محمد موسوی

منطقه 

همراه با ســیدمحمد آقامیری، رئیس کمیته عمران شــورای شــهر 16
تهران در کنگره۵4۰شهید محله جوادیه شرکت کردم. این مراسم 

در مسجد فردانش برگزار و از خانواده شهدا تقدیر شد.

محمدامین سالاری پور

منطقه 

در راستای ارتباط مستقیم و چهره به چهره با شهروندان و پیگیری 7
مشکلات حقوقی آنها، جلسه ملاقات عمومی را برگزار کردیم.

نصرالله آبادیان

منطقه 

با همراهی مسئولان بنیاد شــهید و جمعی از مدیران شهری، آیین 14
پلاک کوبی معابر دارالمومنین تهران را پیگیری کردم و کوچه ای به 
نام مبارک شهید »سیدمحمدحسین میردوستی« پلاک کوبی شد.

امیر یزدی

منطقه 

روز دوشــنبه از مجموعه ورزشی شهر ســالم 2، کارخانه سیمان 20
و... بازدید کردم. 

رضا شنگی

منطقه 

همزمــان بــا دوشــنبه هــای پاســخگویی  در بیســت و هشــتمین 2
جلســه ملاقات مردمــی  ضمن دیــدار وگفت وگــو با شــهروندان به 

درخواست های آنان رسیدگی کردم.

مهدی صالحی

منطقه 

روز دوشنبه علاوه بر ملاقات مردمی با حضور در مسجد اباعبدالله 10
الحسین)ع( با شــهروندان محله هفت چنار دیدار و گفت وگو و به 

مسائل و مشکلات آنها رسیدگی کردم.

مهدی اخ الصنایع

منطقه 

از پروژه های عمرانی منطقه۶ بازدید و در جلسه ملاقات مردمی با 6
شهروندان منطقه شرکت کردم.

مرتضی روحانی

منطقه 

در برنامه دوشنبه های پاســخگویی به درخواست های شهروندان 13
در حوزه هــای مختلــف شــهری رســیدگی شــد و درخصــوص موارد 

مذکور دستوراتی را به معاونت ها و اداره های مستقل ابلاغ کردم.

محمد هادی علی احمدی

منطقه 

در جلســه ملاقات مردمی بــا تعدادی از شــهروندان دیــدار کردم و 19
مشکلاتی مطرح شد و معاونان مربوطه موظف به پیگیری شدند.

تورج فرهادی

منطقه 

روز دوشــنبه با ســردار گودرزی معاون هماهنگ کننده فرماندهی 4
انتظامی تهران بزرگ دیدار و گفت وگو داشتم.

علی اصغر کمالی زاده

منطقه 

روز دوشنبه در شــصت و سومین جلســه کمیته ایمنی و مدیریت 17
بحران شورا حضور داشتم.

رضا سیفی

منطقه 

نود و نهمین جلسه ملاقات مردمی در منطقه برگزار و به مطالبات 8
شهروندان رسیدگی شد.

فاطمه تنهایی

منطقه 

به مدت 4ساعت از روند پیشرفت پروژه های عمرانی بازدید کردم. 15
پروژه هایــی چــون کلینیــک گل و گیــاه بوســتان فدائیــان اســلام، 

دیوارکشی حاشیه بزرگراه امام رضا)ع( مورد بررسی قرار گرفت.

محمد شیری

منطقه 

در ســی ویکمین نشســت مجمــع مشــورتی و تخصصــی محــلات 21
شــهر تهران شــرکت کــردم و  اقدامات صــورت گرفتــه در محلات و 

درخواست های آنها را بررسی کردم.

رضا پوریافر

منطقه 

در دورهمــی صمیمــی کــه بــا بانــوان شــاغل در منطقــه داشــتم، 22
دســتور رســیدگی فوری به مشــکلات بیان شــده توســط ایشــان را 

در جلسه دادم.

مسعود نصرتی

مهم ترین اقدامات مدیریت شــهری،کف مناطق رخ می دهد و 
همشهری در پی مطالبه گری از شــهرداری های مناطق است تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

مهم ترین اقدامات مدیریت شــهری،کف مناطق رخ می دهد و 
همشهری در پی مطالبه گری از شــهرداری های مناطق است تا 
مشخص شود هر منطقه در هر روز چه اقدامی انجام داده است.

حمایت تمام قد شهرداری از تولید واگن داخلی
دیگر یک قاعده شــده؛ اینکه صبح  و عصر برای 
رفت وآمد در شهر یا رســیدن به محل کار یک 
دور در اتوبوس و مترو فشرده شوی تا به مقصد 
برسی یا در ترافیک سنگین بزرگراه های تهران 
روز خود را شــروع کنی. درواقع تهرانی ها دیگر 
با شــلوغی ناوگان حمل ونقل عمومی و ترافیک 
آشنایی نزدیکی پیدا کرده اند و شاید وقتی حرف 
از ازدحام جمعیت در مترو بزنی برای شهرهای 
دیگر ملموس نباشــد. دیگر در چنین شرایطی 

درمان های قطره چکانی برای توسعه ناوگان عمومی جواب نمی دهد و کم کاری های گذشته با بهره برداری 
از یک قطار ملی و صبر کردن برای به نتیجه رسیدن تولید انبوه آن دردی از شهر دوا نمی کند. 

بر همین اساس مدیریت ششم شهر تهران قرارداد خرید 630دستگاه واگن از چین را که از سال95 معلق 
مانده بود به جریان انداخت؛ چراکه منتظر ماندن برای خودکفایی در این حوزه تنها به مشــکلات شهر 
می افزاید و شرایط را از این سخت تر می کند. پیش تر بر سر واردات اتوبوس برخی از نمایندگان مجلس 
انتقاداتی را نسبت به شهرداری تهران داشتند که چرا مدیریت شهری از توان داخلی استفاده نمی کند؛ 
درحالی که شهرداری با تولیدکنندگان داخلی قراردادهایی داشته، اما چیدن تمام تخم مرغ ها در یک سبد 
و منتظر ماندن برای ساخت اتوبوس های داخلی، در شرایطی که روزانه مردم با شلوغی و ازدحام جمعیت 

روبه رو هستند، منطقی به نظر نمی رسد. 
حال نیز یکی دیگر از نمایندگان مجلس از اقدامات شــهرداری تهران برای بــه جریان انداختن ورود 
واگن های چینی بعد از 7ســال به تهران انتقاد کرده و اعلام می کند که شرکت های داخلی توان تولید 
هزاردستگاه واگن در سال را دارند و ماجرای اتوبوس ها این  بار برای واگن های وارداتی تکرار شد. اما بیاید 
نگاهی به وضعیت تولید داخلی بیندازیم. از سال98 موضوع ساخت قطار ملی که یک پروژه مشترک میان 
شرکت واگن سازی تهران و جهاد دانشگاهی بود، آغاز شد، اما پس از گذشت چند سال، گفته می شود تنها 
3دستگاه واگن توسط این همکاری مشترک تولید شده و از بین آن فقط یکی از واگن ها هم اکنون برای 
گذراندن تست های واقعی درحال سرویس دهی در یکی از مسیرهای کم تردد متروی تهران است. همه 
این موارد درصورتی است که شهردار تهران بارها حمایت تمام قد شهرداری از تولید داخل را اعلام کرده، 
اما شهر را نمی توان معطل کرد و هیچ اقدام دیگری در راستای بهبود وضع موجود انجام نداد. در همین 

راستا یکی از نمایندگان مجلس عنوان کرده که باید تنها از تولید ملی استفاده کرد. 
به نظر می رسد این نماینده مجلس شورای اسلامی، نه تنها از توان داخلی کشور در تولید قطار ملی اطلاعی 
ندارد، بلکه در جریان شرایط فرسوده ناوگان ریلی تهران هم نیست. در همین رابطه نایب رئیس شورای 
شهر تهران نیز می گوید: حاضرم با نماینده مجلس محترم به شرکت هایی که می گویید بیایم و هر میزان 
توان برای تولید قطار دارند را قرارداد ببندیم. این شرکت ها یک واگن تولید کردند که آن واگن هم هنوز 
رونمایی نشده است. پرویز سروری تأکید می کند که ما از تولید ملی استقبال می کنیم، اما نمی توانیم 
مردم را در صف ها منتظر نگه داریم تا تولید صورت بگیرد. حالا که پس از سال ها توقف در ورود اتوبوس و 

مترو به ناوگان، گشایش ایجاد شده باید از آن حمایت کنیم. 
همچنین مسعود درستی در این باره به همشهری می گوید: قرارداد 113دستگاه واگن را بر مبنای قطار 
ملی بسته ایم که در این قرارداد واگن سازی تهران، جهاددانشگاهی و واگن سازی پارس حضور دارند و از 
توان داخلی استفاده خواهیم کرد. مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه گفت: شهرداری 

تهران با تمام قوا از توان داخلی حمایت می کند و در این باره نیز قرارداد هم بسته ایم.

بیش از 130پروژه عمرانی در گوشه و کنار شهر در 
حال اجرا شدن اســت؛ پروژه هایی که در مناطق 
مختلف و سرتاسر شهر به ویژه مناطق و محله های 

کم برخوردار تر جنوب شهر جانمایی شده اند و در 
آینده ای نه چنــدان دور و در برخی از موارد، طی 
سال جاری شاهد تکمیل و بهره برداری آنها خواهیم 
بود. در همین رابطه مدیران شــهری دیروز هم 
خبر های خوشی برای شهروندان تهرانی داشتند 
و از تکمیل شدن و زیربار رفتن 3پروژه حمل ونقل 
و ترافیکی تا قبل از پایان سال جاری خبر دادند. 

پروژه های کلان و فرامنطقه ای که اتفاقا همگی در 
مناطق جنوب شهر واقع شده اند و با بهره برداری 
از آنها، علاوه بر کاهش ترافیک تهران که ازجمله 
وعده های مهم شهردار تهران است، شاهد افزایش 
ایمنی و کاهش تصادفات در معابر و محورهای این 
محدوده شلوغ و پرترافیک شهر خواهیم بود. در 

ادامه این پروژه ها را مرور می کنیم:

فرناز محمدزاده؛ روزنامه نگار

گره های ترافیکی پایین شهر باز می شود

3 پروژه بزرگ  در جنوب پایتخت

پروژه آزادراه شهیدشوشتری 
یکی از بزرگ ترین و مهم ترین پروژه های این دوره ســاخت آزادراه شهید 
شوشتری است؛ پروژه ای که در محدوده شرق و جنوب شرق تهران در حال 
اجراست. یکی از موانع و چالش های جدی این پروژه وجود معارضین متعدد 
اعم از املاک در اختیار ارتش و املاک در اختیار وزارت ورزش و ورزشگاه 
تختی بود که با پیگیری های شهرداری تهران در این دوره از مدیریت شهری 
سرانجام رفع معارض شد و طبق برنامه قرار است تا قبل از پایان سال جاری 
فاز اول آن به بهره برداری برسد. با افتتاح فاز نخست، بار ترافیکی بزرگراه 
آزادگان مسیر غرب به شــرق و بلوار امام رضا)ع( قبل از بزرگراه بسیج، به 
بلوار هجرت بالاتر از ورزشگاه تختی و در ادامه ناحیه شمالی بزرگراه بسیج 
هدایت می شود و در پی آن شاهد کاهش محسوس ترافیک در چند منطقه 
جنوبی شهر خواهیم بود. آزادراه شوشتری به عنوان رینگ بیرونی تهران 
عمل می کند و با افتتاح آن کامیون ها و وسایل نقلیه سنگین حق عبور از 
بزرگراه بسیج را ندارند و علاوه بر کاهش ترافیک، شاهد افزایش ایمنی در 
این محور ها خواهیم بود. به این ترتیب، ماشین های سنگین، عبوری و سبک 
که از آزادراه تهران- کرج، تهران-ساوه، جاده قدیم ساوه، آزادراه تهران-قم، 
جاده قدیم قم و آزادگان عبور می کنند باید از این محور تردد داشته باشند. 
همچنین پروژه بزرگراه شهید شوشتری در این دوره از مدیریت شهری به 
پروژه آزادراهی تغییر وضعیت داد تا شهرداری تهران در دوره ششم خود، 

به نخستین شهرداری تبدیل شود که آزادراه احداث می کند!

مشخصات و ویژگی های پروژه )اجرا در 2فاز(

پروژه احداث تقاطع غیرهمسطح بزرگراه سعیدی
با افتتاح تقاطع غیرهمســطح بزرگراه ســعیدی حجم قابل توجهی از ترددهای ورودی و 
خروجی میان مرز 2منطقه جنوبی شهر تهران ســاماندهی شده و از بار ترافیکی معابر آنها 
کاسته می شود. طبق برنامه زمانبندی اعلام شده، تا پیش از شروع فصل سرما این پروژه به 
بهره برداری می رسد. پروژه غیرهمسطح دیگری در حدفاصل بلوار معلم تا بلوار الغدیر احداث 
خواهد شد که قرار است این پروژه که در حال حاضر پیشرفتی بالغ بر 28درصد دارد در بهار 
سال آینده افتتاح  شود و زیر بار ترافیک خودروهای سبک و سنگین برود. با تکمیل این پروژه، 
معضل ترافیک چهارراه پرتردد قهوه خانه که به عنوان کریدور ارتباطی در مرکز ثقل بلوار معلم، 

ابراهیم آباد و الغدیر قرار گرفته حل می شود و تردد در آن به سهولت صورت خواهد گرفت.

مشخصات و ویژگی های پروژه

پهلوگاه اضطراری در بزرگراه امام علی)ع(
باتوجه به بازدیدهای میدانی کمیته ایمنی معابر و درخواســت پلیس راهور و لزوم توقف 
خودروهایی که دچار نقص فنی در بزرگراه امام علی)ع( می شــوند یا نیاز به امدادرســانی 
دارند، ایجاد پهلوگاه اضطراری با هدف کاهش آمار تصادفات جرحی و فوتی در دستور کار 
قرار گرفت. در همین راستا، رضا شنگی، شهردار منطقه20 از احداث پهلوگاه اضطراری در 
بزرگراه امام علی)ع( با هدف ارتقای ایمنی ترافیکی در مســیر جنوب به شمال و شمال به 
جنوب این بزرگراه و تسهیل و تسریع امدادرسانی به خودروهای آسیب دیده خبر داد. ارتقای 
ایمنی شبکه بزرگراهی و کاهش خسارات ناشی از تصادفات احتمالی، آثار و نتایج ترافیکی 

این پهلوگاه اضطراری است.

مشخصات و ویژگی های پروژه

مهدی اسماعیل پورپروژه
روزنامه نگار

طول پروژه حدود 16.5کیلومتر

طول فاز دوم؛ از ورزشگاه تختی تا بزرگراه یاسینی حدود 6.5کیلومتر

طول تونل احداث شده در سال گذشته 200متر زیر پارک سرخه حصار
طول تونل درحال اجرا 800متر زیر پارک سرخه حصار

طول هرکدام از پهلوگاه ها عرض هرکدام از پهلوگاه ها100متر 5متر

افزایش ایمنی
مزیت اصلی پروژه کاهش ترافیک در مناطق 1۳، 14 و 1۵

طول قسمت جنوبی )فاز اول(؛ از تقاطع 
شهیدنجفی رستگار- امام رضا)ع( حدود 9کیلومتر

از تقاطع  بزرگراه شهید 
نجفی رستگار  با بزرگراه 

امام رضا)ع( تا تقاطع بزرگراه های 
شهیدسلیمانی و شهید یاسینی

موقعیت جغرافیایی پروژه

هزینه اجرای پروژه حدود 6000میلیارد تومان

هزینه اجرای پروژه حدود 2میلیارد تومان

زمان شروع پروژه اوایل دهه 90

مشخصات پل ها محور مواصلاتی45متر طول، 10متر عرض
مناطق 17 و 18

میزان پیشرفت 90درصد
زمان تکمیل پروژه پاییز1402 زمان شروع پروژه آبان1401

زمان شروع پروژه آبان1402

هزینه تمام شده 40میلیارد تومان

در 2محور شمالی و جنوبی احداث می شود

در 2محور شمال به جنوب و جنوب به شمال اجرا می شود

20روز 
)تا قبل از پایان آبان ماه( 
مدت زمان اجرای پروژه

محسن هاشمی، رئیس شورای پنجم شهر تهران با اشاره به اجرایی شدن قرارداد 
630واگن مترو و افزایش 25درصدی آن در گفت وگو با خبر فوری گفت: »از تمام 
کسانی که در این حوزه برای رفاه حال مردم و خدمت رسانی بهتر به شهروندان 
زحمت می کشند، از جمله وزارت کشور، سازمان شهرداری ها و شهرداری تهران 
تشکر می کنم.« محسن هاشمی رفسنجانی درباره اجرایی شدن قرارداد630 واگن 
مترو و افزایش آن به 791دستگاه و زمان تحویل آنها گفت: مواردی که در قرارداد 
مطرح می شود تعیین کننده زمان تحویل واگن ها خواهد بود. البته که من اطلاعات 
کافی در این زمینه ندارم و نمی توانم نظرات تخصصی و کارشناسی ارائه کنم. با این 
حال افزایش تعداد واگن ها قطعاً در بهبود شرایط تردد در پایتخت مؤثر است.« 
رئیس شورای پنجم شهر تهران ضمن ابراز خرسندی درصورت ورود واگن های 
تازه نفس در پی اجرایی شدن قرارداد 630 واگن مترو تأکید کرد: »امیدواریم که 

مردم تهران به زودی شاهد ورود واگن های جدید در پایتخت باشند.«

تقدیر رئیس شورای پنجم از شهرداری تهران

کافی است در سطح شهر قدم 

زیباسازی
بزنید یا در بزرگراه ها با ماشین 
تردد کنید. بیلبوردهای زیبایی 
از شعر شاعران نصب شده که به شهر جلا داده 
است. می توانید شعر شاعران بسیاری را بر این 
سازه های تبلیغاتی شهر ببینید؛ از شفیعی 
کدکنی گرفته تا سهراب ســپهری و کاظم 
بهمنی. همه این ســازه ها نظر شهروندان را 
به خود جلــب کرده اند تااینکــه مدیران 
شهرداری عنوان کردند این شعرها در قالب 

پویش طراحی شده اند.

سرقفلی ها سرقفلی ها 
نو نوار می شوندنو نوار می شوند

  شهرداری تهران موضوع بازآفرینی و نوسازی  شهرداری تهران موضوع بازآفرینی و نوسازی
 بافت های فرسوده را با جدیت پیگیری می کند بافت های فرسوده را با جدیت پیگیری می کند

زینب زینال زادهگزارش
روزنامه نگار

نوسازی بافت های فرســوده چند مزیت برای کلانشهری 
چون تهران دارد؛ اول اینکه زیبایی بصری رقم می خورد. 
دوم، در زمان بروز حوادث غیرمترقبه مانند زلزله کالبد شهر 
کمتر دچار تخریب و آسیب می شود. سوم، کیفیت زندگی 
شهروندان را بهبود می بخشد. چهارم، سبب افزایش حس 
تعلق شهروندان به محله و کوچه می شود. خلاصه اینکه 
در تهران بیش از 4هزار هکتار بافت فرسوده وجود دارد 
که براساس آخرین اطلاعات و آمار منتشر شده از سوی 
حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی و معماری شهردار 
تهران 52درصد نیازمند نوسازی هستند. برهمین اساس 
مدیریت شــهری موضوعات بازآفرینی و نوسازی املاک 
و بافت های فرسوده را در دستور کار قرار داده و با جدیت 
پیگیری می کند. در این میان نگاه و توجهی هم به املاک 
اوقافی و سرقفلی ای که در مسیر نوسازی با موانع قانونی 
مواجه هستند، داشته اســت و آنطور که مهدی هدایت، 
مدیرعامل سازمان نوسازی شــهر تهران در گفت وگو با 
همشهری عنوان کرده است: »لایحه ای درخصوص تعیین 
تکلیف املاک سرقفلی آماده و برای مجلس و شورای  عالی 
استان ها ارسال کردیم تا با قید فوریت در بهارستان بررسی 
و تصویب شود. امیدواریم با پیشنهاداتی که در لایحه ارائه 
شده، درصورت موافقت نمایندگان مجلس به زودی شاهد 

نوسازی املاک سرقفلی باشیم.« 

شهرمان در پاییز رنگ شعر گرفت

اکران پویش »شهر شعر« در مترو
رضا صیادی، مدیرعامل سازمان زیباسازی شهر تهران: از حدود 120شاعر 
با 1000سازه تبلیغاتی در »شهر شعر« استفاده و تلاش کردیم از همه سلایق در 
این پویش بهره ببریم. سعی کردیم اشعار با هم هماهنگ باشند؛ مثل سمفونی. 
نکته دیگر اینکه سعی کردیم از اشعار بانوان نیز در پویش شهر شعر استفاده کنیم. 
نقدهایی هم وجود دارد که سعی می کنیم از آنها استفاده کنیم. دبیری پویش »شهر 
شعر« برعهده استاد امیری اسفندقه بود و از شعرایی مثل آقای فیض، بیابانکی و... 
برای انتخاب اشعار مشورت گرفتیم. در نهایت 120 اثر نیز در شهر اکران فرهنگی 
شد و از اشعار شاعران معاصر نیز در پویش »شهر شعر« استفاده کردیم. همچنین 
سعی کردیم از سازه های متمایل به مسیرهای پیاده رو برای اکران اثرها استفاده 
کنیم. پویش »شهر شعر« تا 10روز آینده با به روزرسانی سازه ها ادامه پیدا خواهد 
کرد تا جریان پویش  شعر را در شهر زنده نگه داریم. در ادامه کار از اشعار شعرای 
قدیمی هم استفاده خواهیم کرد. در  ماه رمضان از اشعار  ماه مبارک و قرآنی استفاده 
می کنیم. در گام اول اصرار بر چاپ عکس شاعران را داشتیم؛ چراکه آنان هم قهرمان 
هستند و در قله ادبیات ایران ایستاده اند. به زودی اکران پویش »شهر شعر« در مترو 
هم آغاز خواهد شد. گام های بعدی پویش »شهر شعر« تعاملی با شهروندان خواهد 

بود و در حوزه شعر قدم های زیادی وجود دارد که باید برداشته شود.

شعرداری و شعروندان
مرتضی امیری اسفندقه، دبیر پویش شهر شعر: این پویش، شعر 
را به رخ کشیده و شهر موزون و تزئین شده است. حتما می توانستیم از 
شاعران دیگر استفاده کنیم اما بنا را به تکثر شعرای مختلف گذاشتیم 
و همه شــهرها باید این کار را انجام دهند.شــهرداری تهران با پویش 
»شهر شعر« عظمت خود و شعر را بالا برد. دکتر زاکانی نیز تاکید داشته اند 
علاوه بر کالبد جسمی شهر به کالبد روحی آن هم باید توجه کرد. به نوعی 
شهرداری با زبان شعر همدلی و همراهی با شهروندان را در دستور کار قرار 
داده تا در تردد شهروندان و ترافیک این همدلی و همراهی مورد توجه 
قرار گیرد. در این پویش غلبه با متن است نه عکس و نام شاعر. این پویش 
نگاه ها را به خود جلب کرده و شهرداری در قامت »شعرداری« قرار گرفته 
تا یادآور شود شهروندان »شعروندان« هم هستند و شهروندان با نگاه به 
این سازه ها و شعرها که در بالاترین نقاط شــهر قرار گرفته در حقیقت 
نگاه ها را آسمانی کرده اند. وقت آن رسیده است که با شعر نسل انقلاب 
آشنا شویم. امیدواریم در گام بعدی از بهترین شاعران و شعرها استفاده 
شود و این پویش به همه شهرها منتقل شود. در پویش بعدی ممکن است 

که ازشعرای گمنام استفاده شود.

تراکم تشویقی برای استیفای 
حقوق شهر و شهروندان

یکی از موانع که در مســیر نوســازی بافت 
فرســوده قرار دارد، موضوع سرقفلی است. 
در این امــلاک عرصه بــرای مالک زمین 
اســت و حق بهره برداری با عنوان سرقفلی 
به مستأجر واگذار می شــود. قوانینی که در 
این مورد وجود دارد به روز نیستند و به نوعی 
بازدارنده هستند. مدیرعامل سازمان نوسازی 
شــهر تهران با تأیید این مطلب تأکید کرد: 
»اکثر بناهای سرقفلی فرسوده هستند که 
نمونــه آن را می توان در محــدوده خیابان 
وحدت اسلامی مشاهده کرد. بناها از شدت 
فرســودگی به مرحله تخریب رسیده اند و 
به لحــاظ ایمنی هم خطرآفرین هســتند. 
در چنین شرایطی براساس قوانین موجود 
مغازه دار سند سرقفلی دارد و به دلیل نداشتن 
سند ملکی نمی تواند نوسازی کند و مالک هم 
چون به دنبال منفعت است، رغبتی برای این 
کار نشان نمی دهد. از سوی دیگر چهره شهر 
هم مخدوش شده است. « به گفته هدایت باید 
قوانینی درخصــوص این املاک پیش بینی 
شود که حقوق شهر، مالک و سرقفلی را در 
برگیرد. او در تشریح بیشتر لایحه تهیه شده 
در راستای تعیین تکلیف و نوسازی املاک 
سرقفلی عنوان کرد: »آن چه شهرداری در 
لایحه )که برای بررسی و تصویب به مجلس و 
شورای عالی استان ها ارسال کرده( پیش بینی 
کرده این اســت که بهره بردار ســرقفلی در 
نوسازی تجاری خود مشارکت می کند و برای 
توجیه پذیری اقتصادی هم تراکم تشویقی به 

مالک داده می شود.

رخت نو بر تن 
محدوده های تاریخی

در برخــی از محدوده ها از جمله 
بازار تهران و سایر مناطق، شاهد 
بافت های تاریخی و ارزشمندی 
هســتیم که ساخت وساز در این 
محدوده هــا باید طبــق ضوابط 
انجام شود. همین موضوع روند 
نوســازی در ایــن محدوده ها را 
که اغلب دارای بافت فرســوده 
هستند، بسیار کند کرده است. 
هدایت با تأیید این مطلب گفت 
که متأســفانه چند ســال است 
شرایط خوبی در محدوده تاریخی 
نداریــم و در برخــی از مکان ها 
فرسودگی ها بیشــتر شده اند. او 
در ادامه عنوان کــرد: »در حال 
پیگیری کار مشترک با سازمان 
میراث فرهنگی هستیم و انتظار 
داریم ضوابط و مقررات محدوده 
بافت های تاریخــی بازتعریف و 
بازنگری شوند، چرا که بافت های 
این محدوده در فرایند نوسازی 
قرار نگرفته اند و ضرورت دارد به 
سمت سیاست های جدید و مؤثر 
حرکت کنیم تا شــاهد نوسازی 
این محدوده ها باشیم. با توجه به 
اینکه مشــوق های شهرداری در 
بافت های تاریخی تحرکی ایجاد 
نکرده نیاز هست دولت و بانک ها 
هم با پرداخت تسهیلات نوسازی 

و مرمت، کارها را تسریع کنند.«

 3ضلع مهم
 بازآفرینی 

سازمان نوسازی درخصوص 
محدوده های هدف بازآفرینی 
که بافت های فرسوده را هم 
شامل می شــود، 3موضوع 
را پیگیــری می کند. مهدی 
هدایــت، مدیرعامــل این 
سازمان در تشــریح موضوع 
گفت: »مــورد اول مربوط به 
افزایش ســرانه ها و خدمات 
در بافت هاســت. بحث دوم 
نوســازی مســکن اســت 
کــه با مشــوق ها ســرعت 
خوبی گرفته و شــاهد رونق 
ساخت و ســازها هســتیم و 
در نهایت هم تولید مســکن 
با هــدف بازآفرینی محدوده 
مورد نظــر و مســکن های 
معوض است. در واقع با مورد 
ســوم املاکی که شهرداری 
در اختیار شــهروندان قرار 
می دهد فراینــد تجمیع یا 
واگذاری ملک بــه مدیریت 
شــهری برای تعیین تکلیف 
و نوسازی تسریع می شود.« 
آنطور که مدیرعامل سازمان 
نوسازی شــهر تهران عنوان 
کرده که این مــوارد 3ضلع 
بازآفرینی محسوب می شوند 
که شــهرداری تهران به طور 

همزمان آنها را پیش می برد.

وارد شدن محدوده های 
ناکارآمد به حیات شهری

مهدی هدایت، مدیرعامل سازمان 
نوســازی شــهر تهران: در حوزه 
نوســازی، موضوع خیلی مهمی که 
در این دوره مدیریت شــهری به آن 
توجه ویژه ای شــده، محدوده های 
نارکارآمد در تهــران بوده که هرگز 
در جریان نوســازی قرار نداشتند؛ 
مانند کوره های آجرپزی منطقه19، 
شن چاله های منطقه18، محله های 
گلابدره و سیمین دره و محدوده های 
کن که طرح های موضوعی )احیای 
برخی مکان های متروکه( و موضعی 
)مکان هایی که با محدودیت همراه 
بودند و در توســعه شــهری، این 
محدودیت ها برداشته شده( تصویب 
و ابلاغ شــد و در روزهــای آینده 
با گشایشــی که در زیرساخت های 
شهرســازی اتفاق افتــاده، این 
محدوده ها به چرخه حیات شهری و 

نوسازی وارد می شود.

مکث


